



FEDERAL ISSUES/QUESTIONS FÉDÉRALES

Introduction

The Canadian Association of Optometrists and its ten provincial corporate members, with an eye to changing social, political and economic trends as they affect the health care delivery system, are increasingly being made aware of the importance of establishing and nurturing a responsive, effective network of political contacts at both the federal and provincial levels.

As political and health care issues affecting Optometry continue to arise with greater and greater frequency, we are being forced to compete directly with many other, more powerful interest groups for access to decision makers. CAO, at the same time, must also compete for administrative time with its own ongoing service programs as a national membership organization.

Competition for limited internal resources notwithstanding, the critical factor in responding to issues as they arise is our ability to deliver timely and coordinated communications to our target audience. While much of this work is performed by CAO staff, under the direction of the CAO President and the Federal Legislative Affairs Committee, the potential exists for a very active role by individual optometrists . . . our Optometric Keypersons.

With the addition of a new computer network to the CAO office and the recruiting of a coordinator for CAO's governmental affairs programs, CAO's KEYPERSON program will be moving into full stride.

Shortly after the election of the Conservative Government, CAO conducted a national survey of its members to determine the extent of personal political contacts. Over 450 optometrists responded, revealing a surprisingly extensive network of practitioner/patient relationships with federally elected officials of all political stripes.

Now, with the addition of a new computer network to the CAO office and the recruiting of a coordinator for CAO's governmental affairs programs, CAO's KEYPERSON program will be moving into full stride. Based on our earlier survey, a KEYPERSON DATABASE has been established that will significantly improve our ability to maintain direct and more personalized contact with our Key O.D.'s in the field.

Early in 1987, each Member who responded to our KEYPERSON survey should expect to be contacted, to enlist his/her support for a major lobbying initiative by the Association.

Any optometrists who have not already identified themselves as Keypersons and who wish to participate in our Political Action programs are invited to contact the CAO office to apply as CAO KEYPERSONS and record the status of their political contacts and/or activity.

Political Action Update

Since June, 1986, CAO has met with, or been involved with representatives of a number of Federal Government

Introduction

Dans leur lutte pour changer les tendances sociales, politiques et économiques qui influent sur le système de soins de la santé, L'Association canadienne des optométristes et ses dix associations provinciales membres sont de plus en plus sensibilisées à l'importance d'établir et de cultiver un réseau efficace de contacts politiques aux paliers fédéral et provincial.

Étant donné le nombre croissant de questions politiques et relatives aux soins de la santé touchant l'optométrie, nous sommes contraints de concurrencer directement de nombreux autres groupes d'intérêts plus puissants pour atteindre les décideurs. De plus, à titre d'organisme de recrutement national, l'ACO doit faire concurrence à ses propres programmes de services permanents pour l'obtention de ressources administratives.

Malgré cette compétition pour des ressources internes limitées, le facteur primordial de notre intervention dans les questions d'actualité demeure notre capacité de communiquer de façon rapide et coordonnée au groupe cible. Bien que cette fonction soit en large partie assurée par les personnel de l'ACO sous la direction du président et du Comité des affaires législatives fédérales de l'ACO, nous avons la possibilité de confier un rôle très actif à bon nombre d'optométristes individuels — notre équipe de personnes-clés.

Avec la mise en place d'un nouveau réseau informatisé au bureau de l'ACO et l'arrivée d'un coordonnateur chargé des programmes d'affaires gouvernementales de l'ACO, nous sommes maintenant prêts à lancer à fond notre programme des PERSONNES-CLÉS.

Peu après l'élection du gouvernement conservateur, l'ACO a mené un sondage d'envergure nationale auprès de ses membres afin de déterminer quelles étaient leurs contacts politiques personnels. Les résultats compilés à partir des réponses de plus de 450 optométristes participants ont révélé l'existence d'un vaste réseau de relations praticiens/patients avec des députés fédéraux de toutes les allégeances politiques.

Avec la mise en place d'un nouveau réseau informatisé au bureau de l'ACO et l'arrivée d'un coordonnateur chargé des programmes d'affaires gouvernementales de l'ACO, nous sommes maintenant prêts à lancer à fond notre programme des PERSONNES-CLÉS. À partir des résultats de notre récent sondage, nous avons établi une BASE DE DONNÉES DES PERSONNES-CLÉS qui améliorera grandement notre capacité d'entretenir des rapports directs et personnels avec nos optométristes-clés.

Au cours de la prochaine année, nous demanderons à bon nombre des membres ayant participé à notre sondage de prendre part à des campagnes de communication sélective ou générale, selon la nature de la question, dans le cadre d'initiatives particulières de lobbying qu'entreprendra l'Association.

Tout optométriste ne s'étant pas déjà proposé comme personne-clé et désirant participer à nos programmes d'action politique est invité à communiquer avec le bureau de l'ACO

FEDERAL ISSUES/QUESTIONS FÉDÉRALES

Departments regarding issues of concern to Optometrists and their patients, summarized briefly as follows:

Transport Canada — Marine Pilotage

In correspondence with the Minister, the **Hon. John Crosbie**, and through meetings with officials of **Transport Canada**, CAO has introduced recommendations to the **Pilotage Act and the General Pilotage Regulations** which would specifically include optometrists as examining practitioners for pilot candidates, and provide better optometric terms of reference for "Visual Fields".

Revenue Canada

Alerted to Revenue Canada's planned release of a replacement for the present Certification of Blindness **Form T-2201** by an Ottawa area Keyperson, CAO attempted to obtain official recognition for an optometrist's authorizing signature on the new Certification of Disability Form. This issue involved meetings and consultations with senior officials in **Revenue Canada**, **National Health and Welfare** and the **Department of Finance**, including direct correspondence with their Ministers, respectively, the **Hon. Elmer Mackay**, the **Hon. Jake Epp** and the **Hon. Michael Wilson**. CAO clearly identified in all exchanges with the Ministers that Revenue Canada's choosing to exclude Optometry from this government program must be viewed as **discriminatory** and reflective of an **inappropriate medical bias** that will be challenged.

Health and Welfare — Civil Aviation Medicine

In response to notices received from several Alberta practitioners concerning inappropriate referral practices by Health and Welfare Civil Aviation Medical Officers, CAO has contacted Health and Welfare's Civil Aviation Branch to discuss the problem, with reference to the recent changes to the **Aeronautics Act** that specifically recognizes the optometrist's role in examining the vision of civil aviation personnel. Although unresolved at this time, a schedule of meetings has been arranged that should clarify the issues we have raised.

External Affairs

The Passport Guarantor issue, once again, is receiving serious consideration by CAO as a matter needing to be resolved once and for all. CAO's Federal Affairs and Legislative Committee is preparing a coordinated plan of action that, with the assistance of our KEYPERSONS, will exert the required political pressure with the goal of obtaining our objective of passport guarantor status for optometrists.

Department of National Defence

CAO's Executive Director, Gérard Lambert, accompanied by Drs. Roland and Margaret Hansen des Groseilliers, attended

pour se porter candidat à l'équipe des **PERSONNES-CLÉS** de l'ACO et nous informer de ses contacts ou activités politiques.

Programme d'Action Politique

Depuis juin 1986, l'ACO a collaboré avec les représentants d'un certain nombre de ministères du gouvernement fédéral sur plusieurs questions intéressant les optométristes et leurs patients. En voici un bref résumé:

Transports Canada — Pilotage maritime

Dans ses lettres au ministre, l'honorable **John Crosbie**, et lors de rencontres avec des responsables de **Transports Canada**, l'ACO a formulé certaines recommandations relatives à la **Loi sur le pilotage et aux règlements généraux sur le pilotage**, visant à habilitier les optométristes à examiner les candidats pilotes et à accroître le rôle de l'optométrie en matière de champs de vision.

Revenu Canada

Alertée par une personne-clé de la région d'Ottawa de l'intention qu'a Revenu Canada de remplacer le présent Certificat de cécité (en annexe à la **formule T-2201**), l'ACO a tenté d'obtenir la reconnaissance officielle de la signature de l'optométriste sur le nouveau Certificat d'invalidité. À cette fin, nous avons tenu des réunions et des consultations avec les hauts fonctionnaires de **Revenu Canada**, de **Santé nationale et Bien-être social** et du **ministère des Finances**, et avons écrit directement à leur ministre respectif, soit l'honorable **Elmer Mackay**, l'honorable **Jake Epp** et l'honorable **Michael Wilson**.

Dans chacun de ses échanges avec les ministres, l'ACO a clairement laissé entendre que la décision de Revenu Canada d'exclure l'optométrie de ce programme gouvernemental est **discriminatoire** et reflète un **préjudice médical inacceptable** qui sera contesté.

Santé et Bien-être social — Médecine aéronautique civile

Informée par plusieurs praticiens de l'Alberta au sujet de pratiques d'aiguillage inappropriées par des médecins de l'aviation civile de Santé et Bien-être social, l'ACO a communiqué avec la Direction de l'aviation civile de Santé et Bien-être social pour discuter du problème, eu égard aux récentes modifications à la **Loi sur l'aéronautique** reconnaissant de façon expresse le rôle de l'optométriste dans l'examen de la vue du personnel de l'aviation civile.

Bien que les questions que nous avons soulevées ne soient toujours pas réglées, nous avons prévu une série de rencontres destinées à clarifier la situation.

Affaires extérieures

Une fois de plus, l'ACO se penche sérieusement sur le problème des répondants en matière de passeports, dans l'espoir de régler la question de façon définitive. Le Comité des affai-

FEDERAL ISSUES/QUESTIONS FÉDÉRALES

a Conservative Party fund-raiser as part of a series of "Capital Encounters", coordinated by the PC's. Attending the fund-raiser was the **Hon. Perrin Beatty, Minister of National Defence**, who proved to be already acquainted with our general concerns regarding the "ophthalmic technician role model". Subsequent correspondence to the Minister has offered to keep him apprised of our upcoming political agenda with his **Associate Minister of National Defence**, the **Hon. Paul Dick**.

Employment & Immigration

CAO also expressed a number of specific concerns over a publication released under then Minister, the **Hon. Flora MacDonald**, entitled "Job Futures", which contained inaccurate statistical and factual information about the profession of optometry. Subsequent reprintings, as a result of our input, will more accurately reflect our profession.

Alex Saunders
Governmental Affairs Coordinator, CAO

OPTOMETRIST

An established, multi-service health facility requires an optometrist to join in the preventive team approach to health care. Recent graduates will be considered.

Current services include: physicians, nursing, X-Ray, laboratory, physical therapy, social services, community day care, optical dispensing, and a variety of health education programs.

This is a salaried position offering an excellent benefit package. Applications and enquiries may be directed in confidence to:

Executive Director
Regina Community Clinic
3765 Sherwood Drive
Regina, Saskatchewan
S4R 4A9
Telephone (306) 543-7880

Optometrist

An associate optometrist is required for a busy full service practice in Newfoundland.

A partnership will be available to the right person.

Send a resumé to Box 401, The Canadian Journal of Optometry, 301-1785 Alta Vista Drive, Ottawa, ON K1G 3Y6.

res législatives fédérales de l'ACO prépare actuellement un plan d'action coordonné qui, par l'intervention de nos PERSONNES-CLÉS, vise à exercer la pression politique nécessaire à l'atteinte de notre objectif, soit d'obtenir pour les optométristes le statut de répondants en matière de passeports. Il est on ne peut plus évident que la décision de conférer ou non le statut de répondant relève finalement du ministre. Nous concentrerons donc nos efforts sur le ministre des Affaires extérieures, l'honorable Joe Clark. Il sera très intéressant de savoir si M. Clark se contentera de suivre ses prédécesseurs libéraux ou s'il prendra position contre ce préjudice à l'égard de notre profession. Chose certaine, si l'ACO revient bredouille, ce ne sera pas par manque d'efforts de la part de notre directeur général, des membres et du personnel.

Ministère de la Défense nationale

Le directeur général de l'ACO, Gérard Lambert, accompagné des Drs Roland et Margaret Hansen des Groseilliers, a assisté à un repas-bénéfice du Parti conservateur tenu dans le cadre d'une série de rencontres coordonnées par les PC. **L'honorable Perrin Beatty, ministre de la Défense nationale**, était également présent et s'est montré bien au fait de nos préoccupations générales concernant le rôle de fonction professionnelle du technicien en ophtalmologie. Nous avons par la suite écrit au ministre et offert de la tenir au courant des questions dont l'ACO traitera bientôt avec **le ministre adjoint de la Défense nationale, l'honorable Paul Dick**. D'après nos sources privées, il semble à première vue que les conservateurs se bornent à adopter la même position de principe bureaucratique que l'ancien gouvernement libéral. L'ACO devra sans doute s'engager une fois de plus dans une lutte interminable avec le MDN.

Emploi et Immigration

L'ACO a aussi exprimé un certain nombre de préoccupations particulières à l'égard d'un document publié sous l'ancien ministre, **l'honorable Flora MacDonald**, intitulé "Emploi-Avenir", contenant des faits et des données statistiques erronés sur la profession de l'optométriste. Par suite de notre intervention, les rééditions futures refléteront mieux notre profession.

Alex Saunders
Coordonnateur des affaires gouvernementales, ACO